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Centrum miasta
się zmieni
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RADA MIEJSKA
i BURMISTRZ
Liczba sesji:
2014 r. - 2
2015 r. - 10 w tym 2 nadzwyczajne i 1 
uroczysta
2016 r. - 10 sesji 
2017 r. - 15 sesji w tym 2 nadzwyczajne 
2018 r. - 13 sesji w tym 4 nadzwyczajne 
(stan na 20.09.2018 r.)
Podjęte uchwały: 
2014 r. - 18
2015 r. - 101
2016 r. - 90
2017 r. - 111
2018 r. - 82
Liczba złożonych interpelacji
i wniosków:
2014 r. - 10
2015 r. - 97
2016 r. - 77
2017 r. - 56
2018 r. - 49 (stan na 20.09.2018 r.)
Stanowiska, oświadczenia, apele:
2015 r. - 6
2017 r. - 1
2018 r. - 1
Liczba wydanych zarządzeń
burmistrza:
2014 r. - 41
2015 r. - 177
2016 r. - 193
2017 r. - 183
2018 r. - 124 (stan na dzień 11.09.2018 r.)
GOSPODARKA
NIERUCHOMOŚCIAMI
Sprzedaż lokali
2014 r. – 8 umów, 473.705,70 zł
2015 r. – 7 umów, 924.125,00 zł
2016 r. – 4 umowy, 427.520,00 zł
2017 r. – 3 umowy, 207.216,40 zł
Sprzedaż gruntów 
2014 r. – 7 umów, 926.988,42 zł
2015 r. – 8 umów, 3.183.055,48 zł
2016 r. – 8 umów, 8.606.716 zł 
2017 r. – 8 umów, 4.914.114,10 zł
2018 r. – 11 umów, 4.979.764,15 zł
Dzierżawa, najem, użyczenie 
2014 r. – 36 umów
2015 r. – 58 umów
2016 r. – 36 umów
2017 r. – 78 umów
2018 r. – 88 umów
Przekształcenie użytkowania
wieczystego 
2014 r. – 6 decyzji
2015 r. – 2 decyzje
2016 r. – 3 decyzje
2017 r. – 5 decyzji
2018 r. – 13 decyzji
Podziały i rozgraniczenia 
2014 r. – 25 decyzji
2015 r. – 34 decyzje
2016 r. – 46 decyzji
2017 r. – 47 decyzji
2018 r. – 32 decyzje
Rewitalizacja
2016 r. – 78 zaświadczeń, 1.326 zł

- Część z zapla-
nowanych inwe-
stycji jest zreali-
zowana, ale część 
j e s t  j e s z c z e 
w trakcie. Jakie to 
są inwestycje?

- Nie wszystkie 
z a d a n i a  m o ż e m y 
z r e a l i z o w a ć 
w  j e d n y m  r o k u 
budżetowym, dlatego 
i c h  w y k o n a n i e 
planujemy na kilka 

lat. Jest to związane z okresem przygotowania 
inwestycji do realizacji - prace projektowe - 
oraz uzyskaniem dofinansowania. W wypadku 
zadań, na które planujemy uzyskać dofinaso-
wanie, ich realizacja zależy od terminu 
konkursu i weryfikacji wniosku o dofinaso-
wanie. Mam na myśli choćby termomoderni-
zacje budynków użyteczności publicznej. 
Mamy do dokończenia termomodernizację 
budynku przy ul. Kościuszki 12. Udało nam się 
zrobić jeden budynek, w którym jest żłobek 
i przedszkole. Pozostaje do wykonania 
kolejny, który jest przeznaczony na potrzeby 
ośrodka pomocy społecznej. Kolejnym 
budynkiem jest budynek nr 4 przy pl. Jana 
Pawła II. W tym roku została opracowana 
dokumentacja projektowa i będziemy 
wnioskować o dofinansowanie  zadania 
z programu regionalnego - RPO W K-P na lata 
2014-2020 - a w przyszłym rozpoczniemy 
termomodernizację. Budynek zostanie 
poddany również przebudowie. Chcemy się 
z tym uporać do końca przyszłego roku. 
Następne rozpoczęte zadanie to budowa 
ścieżki rowerowej Otorowo – Solec. Inwe-
stycja ta jest zaplanowana do 2020 r., jednak 
w przyszłym roku chcielibyśmy oddać 
odcinek przebiegający przy drogach gminnych 
– od ul. Bydgoskiej do Ronda im. Burmistrza 
Antoniego Nawrockiego. W bieżącym roku 
kończymy projektowanie  olbrzymiej 
inwestycji związanej z budową dróg na Osie-
dlu Leśnym. Chcielibyśmy w ramach zadań 
inwestycyjnych rozpocząć real izację 
pierwszych ulic. Zanim to nastąpi musimy 
jednak wybudować kanalizację deszczową. 
Jest to działanie długofalowe, ponieważ 
w budżecie nie mamy wystarczających 
środków. Na przyszły rok jest zaplanowane 
zakończenie ul. Kościelnej, a jeszcze w tym 
roku ul. Ogrodowej. W przyszłym roku 
chcielibyśmy rozpocząć rozbudowę Szkoły 
Podstawowej nr 4, w zakresie dobudowy sal 
lekcyjnych i zaplecza sali gimnastycznej. 
W tym roku zostanie ogłoszony przetarg 
na wybór wykonawcy prac na Skwerze dr. 
Jordana. Ponadto realizujemy projekt 
„Przedszkolaki na start. Rozwój wychowania 
przedszkolnego w gminie”, w którego ramach 
będziemy rozszerzać część przedszkolną 
w Szkole Podstawowej nr 1. Planujemy 
rozpocząć prace związane z rewitalizacją 

rynku oraz ulic w jego obrębie. W ramach prac 
przygotowawczych przygotowujemy się 
do złożenia wniosku na dofinasowanie ścieżki 
rowerowej Solec – Przyłubie.

- W procesie inwestycyjnym najwa-
żniejsze są prace przygotowawcze, które są 
najmniej widocznym elementem każdej 
inwestycji. Jak dokumentacja już powstaje 
pod przyszłe działania inwestycyjne?

- Na zaawansowanym etapie jest projekt 
rewitalizacji pl. Jana Pawła II. Pracujemy nad 
przygotowaniem się do modernizacji 
oświetlenia na Osiedlu Leśnym, co musi być 
połączone z budową dróg. Planujemy 
rozpoczęcie prac projektowych dotyczących 
ulicy Krótkiej, Długiej i Robotniczej. 
Przyspieszyliśmy realizację zadań związanych 
z przebudową boiska głównego i treningowe-
go. Chcemy również zlecić opracowanie 
przebudowy ul. Leśnej - od ul. Błonie 
do obwodnicy - na podobnej zasadzie, jak ul. 
23 Stycznia, czyli po stronie Gminy są 
opracowania projektowe, a realizacja 
po stronie zarządcy drogi tj. Zarządu Dróg 
Wojewódzkich w Bydgoszczy. Tutaj też 
myślimy o budowie ścieżki rowerowej. 
Ponadto przygotowujemy się do zlecenia 
dokumentacji projektowej na przebudowę 
świetlicy we wsi Przyłubie.

- Mówiła Pani o przetargach, wyborze 
wykonawców. No jest z tym kłopot, gdyż 
branża budowlana nie daje rady ze wszy-
stkimi zleceniami. Nie było chętnych 
na wykonanie strefy rekreacyjnej przy ul. 
Ugory. Skutkiem są wyższe koszty, czy może 
gorsza jakość?

- Jak dotąd nie udało się wybrać wyko-
nawcy strefy rekreacyjnej przy ul. Ugory. Tu 
była dosyć specyficzna sytuacja. Złożyliśmy 
wniosek o dofinansowanie z programu 
Otwartych Stref Aktywności, co powodowało, 
że nie mogliśmy rozpocząć robót przed 
podpisaniem umowy o dofinansowanie. Na 
samym końcu, przy wyłanianiu wniosków, 
które będą dofinansowane, okazało się, że 
jesteśmy za bogatą gminą, aby otrzymać 
pieniądze. Ponieważ rozpoczęły się realizacje 
stref objętych programem, okazało się, że 
rynek wykonawców nie ma mocy przerobo-
wych. Od początku roku bardzo wzrosły 
koszty wykonania wszystkich inwestycji, co 
j e s t  z w i ą z a n e  z  s y t u a c j ą  n a  r y n k u        
budowlanym.

- Które inwestycje są najtrudniejsze 
w realizacji?

- Właściwie każda inwestycja jest trudna, 
ponieważ każda jest inna ze względu na swoją 
specyfikę. Nie realizujemy typowych 
projektów. Gdybym jednak miała wskazać taką 
inwestycję, byłaby to na pewno budowa 
wiaduktu i nowego dworca. Obejmowała 
bardzo szeroki zakres, wymagała współpracy 
z zarządcami infrastruktury kolejowej 
i drogowej i była najdroższą, realizowaną 
przez gminę.

Z.Stefański

Gmina
w statystyce

Każde zadanie inwestycyjne
jest wyjątkowe

ROZMOWA Z KRYSTYNĄ MIKULSKĄ, PEŁNOMOCNIKIEM BURMISTRZA, 
DYREKTOREM WYDZIAŁU INWESTYCJI I PLANOWANIA PRZESTRZENNEGO
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2017 r. – 152 zaświadczenia, 2.584 zł
2018 r. – 144 zaświadczenia, 2.448 zł 
(stan na 28.09.2018r.)
OŚWIATA
Liczba uczniów 
2014 r. – 1480
2015 r. – 1535
2016 r. – 1602
2017 r. – 1494
2018 r. – 1499
Liczba oddziałów 
2014 r. – 69
2015 r. – 71
2016 r. – 75
2017 r. – 68
2018 r. – 68
Liczba nauczycieli/etatów 
2014 r. – 195/180,06
2015 r. – 196/191,7
2016 r. – 193/180,36
2017 r. – 194/180,57
2018 r. – 202/184,7
Liczba dzieci objętych
opieką przedszkolną 
2014 r. – 551
2015 r. – 506
2016 r. – 449
2017 r. – 473
2018 r. – 517
Stypendia socjalne 
2014 r. – 179, na łączną kwotę 165.286 zł
2015 r. – 171, na łączną kwotę 180.728 zł
2016 r. – 167, na łączną kwotę 186.888 zł
2017 r. – 139, na łączną kwotę 165.314 zł
2018 r. – 111, na łączną kwotę 134.420 zł
Stypendia gminy 
2014 r. – 60, na łączną kwotę 45.300 zł
2015 r. – 67, na łączną kwotę 51.200 zł
2016 r. – 53, na łączną kwotę 45.200 zł
2017 r. – 47, na łączną kwotę 37.100 zł
2018 r. – 62, na łączną kwotę 42.000 zł
INWESTYCJE 
REALIZOWANE 
I ZAKOŃCZONE
W LATACH 2014 – 2018 
(stan na 2.10.2018 r.)
Inwestycje drogowe
2015 r. – 7.223.105,39
2016 r. – 1.062.313,89
2018 r. – 1.161.893,31
Inwestycje kubaturowe
2014 r. – 112.537,51
2015 r. – 9.205.245,49
2016 r. – 20.524.185,85
2017 r. – 761.530,60
2018 r. – 4.719.823,18
Sieci teletechniczne
i energetyczne
2015 r. – 6.597.645,45
2016 r. – 91.240,68
2018 r. – 108.995,76
Sport i rekreacja
2015 r. – 29.643,37 zł
EWIDENCJA LUDNOŚCI
Liczba mieszkańców
2014 r. – 16303 (7857 mężczyzn i 8446 
kobiet)
2015 r. – 16219 (7817 mężczyzn i 8402 
kobiety)
2016 r. – 16190 (7798 mężczyzn i 8392 
kobiety)
2017 r. – 16178 (7794 mężczyzn i 8384 
kobiety)
2018 r. – 16024 (7728 mężczyzn i 8296 
kobiet, stan na 30.09.2018 r.)

- W strategii 
rozwoju gminy 
zapisaliśmy, że 
S o l e c  m a  b y ć 
centrum komu-
n i k a c y j n y m 
m e t r o p o l i i 
b y d g o s k o  – 
toruńskiej. Jedną 
z inwestycji jest 
p r z e p r a w a 
promowa. Kiedy 
prom popłynie?

- Zgodnie z umową wykonawca promu 
ma na wykonanie jednostki pływającej 
jedenaście miesięcy, następny  miesiąc to 
odbiory techniczne i dostarczenie promu 
do Solca, co powinno odbyć się najpóźniej 
do końca maja 2019 r. Od tego momentu liczy 
się czteromiesięczny etap rozruchu eksplo-
atacyjnego. Od końca września będziemy 
mogli mówić o pełnej eksploatacji promu 
przez operatora wybranego w przetargu. 
W okresie czterech miesięcy rozruchu 
eksploatacyjnego z promu będzie można 
korzystać za darmo. Przez ten czas zweryfi-
kujemy założenia techniczne i ekonomiczne 
przyjęte w studium wykonalności, co będzie 
podstawą do zorganizowania przetargu 
na wybór operatora. Cała ta procedura będzie 
po stronie Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w Bydgoszczy.

- Jak przebiegają prace?
- Projekt jest realizowany w formule 

zaprojektuj i wybuduj i składa się z dwóch 
części – drogowej i budowy promu. Według 
informacji sprzed kilku dni, powstaje już 
konstrukcja promu. Jeśli chodzi o roboty 
drogowe, trwają prace projektowe, uzyski-
wane są decyzje administracyjne. Roboty 
budowlane mają zakończyć się w maju 
przyszłego roku.

- Z promem łączy się projekt mariny. 
Nad tym też pracujemy.

- Uruchomienie przeprawy promowej 
umożliwi realizowanie dalszych inwestycji 
zagospodarowujących tereny nadwiślańskie. 
Jedną z nich jest właśnie marina, przygotowa-
nie terenów rekreacyjnych i budowa zaplecza 
do obsługi wodniaków korzystających 
z Wisły. Obecnie zabieramy się za modyfi-
kację pierwotnej koncepcji zagospodarowa-
nia, ponieważ trwają prace dotyczące 
kasakadyzacji Wisły. Rozważanych jest kilka 
koncepcji kaskadyzacji – budowa wysokich 
stopni, niskich, jak też system mieszany. 
W zależności od tego, jaki wariant będzie 
realizowany, projekt mariny będzie musiał 
być do niego dostosowany. Uruchomienie 
przeprawy, budowa mariny i zagospodarowa-
nie terenów nadwiślańskich, rewitalizacja 
rynku, zagospodarowanie terenu przy 
muzeum oraz po byłej Nasycalni pozwoli na 
stworzenie w mieście takiej swego rodzaju 

osi rekreacyjnej. Od promu do Nasycalni.
- Budowa stopnia wodnego jest poza 

zasięgiem budżetu gminy i dosyć odległa 
w czasie.

- To są znaczne kwoty. Szacuje się, że 
budowa wysokiego stopnia waha się między 
2,5 i 3,5 miliarda złotych. Najdalej posunięte 
są prace nad budową stopnia wodnego 
poniżej Włocławka w Siarzewie. Według 
Ministerstwa Gospodarki Morskiej i Żeglugi 
Śródlądowej prace projektowe, łącznie 
z pozwoleniem na budowę, powinny 
zakończyć w 2020 r. Przewiduje się, że 
budowa stopnia w Siarzewie może potrwać 
pięć lat. Prof. Zygmunt Babiński z Uniwersy-
tetu Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy 
uważa, że po uzyskaniu pozwolenia 
na budowę stopnia w Siarzewie, należy 
ruszyć z dokumentacją dla następnego 
stopnia, który jest planowany w gminie Solec 
Kujawski. 

- Obojętnie jaka zostanie wybrana 
koncepcja kaskadyzacji, ma ona dopro-
wadzić do użeglownienia Wisły. Od tego 
zależy kolejna inwestycja, planowana na 
granicy Solca i Bydgoszczy, czyli rzeczny 
port przeładunkowy tzw. platforma 
multimodalna.

- Wisła nie jest rzeką stabilną, o dużym 
poziomie zaniedbania infrastruktury wodnej, 
która służy także regulacji poziomu wody. 
Obecnie Wisła może służyć w zasadzie 
do żeglugi turystycznej. Do regularnej 
żeglugi towarowej Wisła nie jest przystoso-
wana. W tej chwili, w ramach projektu 
EMMA, na ukończeniu jest studium 
lokalizacyjne, mające określić miejsce 
potencjalnego położenia platformy multi-
modalnej, łączącej cztery rodzaje transportu: 
wodny, kolejowy, drogowy i lotniczy. 
Ponieważ uczestniczę w zespole oceniają-
cym te dokumenty wiem, że rekomendowana 
będzie lokalizacja na granicy Solca i Bydgo-
szczy, co jest zbieżne z dokumentami 
przygotowanymi przez gminę w 2013 r. Port 
na Wiśle będzie miał istotne znaczenie dla 
rozwoju gminy, regionu, ale również kraju, 
gdyż , ma pełnić funkcję portu wewnętrznego 
dla portów morskich w Gdańsku i Gdyni oraz 
największego portu kontenerowego firmy 
DCT S.A. w Gdańsku.

- Mieszkańcy chcieliby też zapewne 
dowiedzieć się nieco na temat drogi 
ekspresowej S10. Czy wiadomo już, 
którędy ta droga będzie przebiegała?

- Zakończono prace w zakresie wytyczenia 
przebiegu drogi S10. Do dalszych prac 
rekomendowana będzie wersja jej przebiegu 
przez obszary leśne. Wariant ten jest dla Solca 
korzystny, gdyż nie ingeruje w obecny układ 
komunikacyjny, zapewniający dostępność 
z Solca i do Solca oraz daje większe możliwości 
z punktu widzenia rozwoju gminy. Musimy 
zadbać o dobre skomunikowanie przyszłej 
dziesiątki z portem multimodalnym.

ROZMOWA Z MIROSŁAWEM GĘBSKIM, INSPEKTOREM DS. ROZWOJU 
GMINY

O promie, porcie i S 10
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URZĄD
STANU CYWILNEGO
Urodzenia
2014 r. – 22 
2015 r. – 24 
2016 r. – 31 
2017 r. – 26 
2018 r. – 17 
Małżeństwa 
2014 r. – 76 
2015 r. - 88
2016 r. - 88
2017 r. - 84
2018 r. – 81
Zgony
2014 r. – 84
2015 r. – 61
2016 r. - 67 
2017 r. – 77 
2018 r. – 62
Rozwody
2014 – b/d
2015 - 37
2016 - 35
2017  - 34 
2018 -17
ORGANIZACJE
POZARZĄDOWE
Kwota przyznanych dotacji
2014 r. – 585.141 zł
2015 r. – 548.500 zł
2016 r. – 362.943 zł
2017 r. – 446.250 zł
2018 r. – 608.137 zł (plan)
O C H R O N A  Z W I E R Z Ą T  I 
OCHRONA ŚRODOWISKA
Całkowity koszt realizacji zadań 
przewidzianych  ustawą o ochronie 
zwierząt
2014 r. – 119.667,99 zł
2015 r. – 126.137,11 zł
2016 r. – 133.568,73 zł
2017 r. – 153.757,79 zł
2018 r. – 101.368,75 zł
(stan na 31 sierpnia 2018 r.)
Zapewnienie opieki bezdomnym psom
2014 r. – 53 szt.
2015 r. – 47 szt.
2016 r. – 43 szt.
2017 r. – 45 szt.
2018 r. – 31 szt. (stan na 31 sierpnia 2018 
r.)
Zabiegi związane z ograniczeniem 
populacji zwierząt wolno żyjących i 
domowych
2014 r. – 39 szt.
2015 r. – 67 szt.
2016 r. – 63 szt.
2017 r. – 67 szt.
2018 r. – 83 szt. (stan na 31 sierpnia 2018 
r.)
Tabletki antykoncepcyjne
2014 r. – 54 op.
2015 r. – 56 op.
2016 r. – 36 op.
2017 r. – 21 op.
2018 r. – 9 op. (stan na 31 sierpnia 2018 
r.)
Udzielenie pomocy weterynaryjnej
2014 r. – 36
2015 r. – 49
2016 r. – 51
2017 r. – 74
2018 r. – 41 (stan na 31 sierpnia 2018 r.)

-  Metoda 
zastosowana 
p r z y  re k u l -
tywacji terenu 
p o  b y ł e j 
Nasycalni była 
p i o n i e r s k a 
w  n a s z y m 
kraju i  zako-
ń c z y ł a  s i ę 
s u k c e s e m . 

Na czym, w skrócie, ona polegała?
- Myślę, że przedsięwzięcie rzeczyw-

iście zakończyło się sukcesem, ale jeszcze 
musimy poczekać na wyniki tegorocznych 
badań. Jest to trzecia seria pomiarów, 
wykonywana w ramach unijnego projektu 
GreenerSites, w którym uczestniczy Solec 
Kujawski. Dzięki temu gmina będzie 
mogła sprawdzić, czy metoda przyniosła 
pozytywne skutki. W wypadku Nasycalni 
innowacyjne było połączenie kilku metod 
i sam sposób rozpoznania problemu 
zanieczyszczeń. Rdzeń rekultywacji 
stanowiły procesy prania gruntu. Nie 
słyszałem, by w Polsce były one stosowane 
na taką skalę, przynajmniej w terenie. Ta 
część procesu służyła istotnemu obniżeniu 
stężenia zanieczyszczeń. To, co pozostało 
w gruncie, było już trudne do usunięcia 
metodami mechanicznymi. I w tym 
miejscu była potrzebna metoda mikrobi-
ologiczna, polegająca na wykorzystaniu 
naturalnie występujących w środowisku 
gruntowym mikroorganizmów do „zjada-
nia” pozostałości po kreozocie, czyli oleju, 
który stosuje się do nasycania podkładów 
kolejowych. Bakterie glebowe namnożono 
w dużym zagęszczeniu, oszczędnie 
karmiono, zatem one po wypuszczeniu 
do gleby jak „wygłodniałe” rzucały się 
na każdy węglowodór. Kiedy maszyny 
przestały pracować, teren wyrównano 
i zasiano trawę, posadzono krzewy, 
drzewa, ale proces oczyszczania mikro-
biologicznego trwał nadal i to się dzieje 
cały czas. W niczym to nie przeszkadza, 
aby ludzie korzystali z tego zielonego 

terenu. Po zakończenia prac wykonawca 
przedstawił Regionalnemu Dyrektorowi 
Ochrony Środowiska w Bydgoszczy raport 
z wykonania rekultywacji. Rok później, 
kiedy rozpoczęła się realizacja kolejnego 
projektu, czyli GreenerSites, postanowi-
liśmy zbadać, jak ma się środowisko 
w miejscu byłej Nasycalni. Tamte wyniki 
pokazały bardzo optymistyczny obraz – 
jakość środowiska od momentu zakończ-
enia rekultywacji poprawiła się - średnio 
o 30 proc. spadły stężenia resztek zaniecz-
yszczeń. We wrześniu tego roku pobrano 
kolejne próbki gruntu do zbadania. Wyniki 
poznamy w październiku.

- Trwający dalej proces oczyszczania 
nie daje żadnych negatywnych skutków?

- Nie daje. To proces naturalny, 
przebiegający w glebie. Podobnie funkcjo-
nują takie same mikroorganizmy w na-
szych ogródkach, gdy rozkładają kompost.

- Wróćmy do tego drugiego projektu, 
w którego ramach wykonywane są 
obecne badania. Proszę przybliżyć nieco 
jego ideę.

- Projekt GreenerSites ma pokazać 
dobre praktyki na przykładzie przeprowa-
dzonych rekultywacji  i  remediacji 
zdegradowanych terenów. Takie miejsca 
nie mogą być pozostawione całkowicie bez 
kontroli. Trzeba też pamiętać o włączaniu 
ich w strukturę miasta. Mogą być zielonym 
zapleczem, terenem pod budownictwo 
mieszkaniowe, mogą być nową dzielnicą 
przemysłową, ale to zależy już od decyzji 
podejmowanych przez  samorządy 
poszczególnych miast.

- Czyli to, co zrobiliśmy w Solcu, 
umożliwia dalsze wykorzystanie terenu 
po Nasycalni.

- Wprawdzie przez pięć lat nie można 
zmieniać przeznaczenia obszaru, trzeba 
utrzymać tzw. efekt ekologiczny, ale w tym 
czasie może być przecież zielonym 
terenem rekreacyjnym, z którego mogą 
korzystać mieszkańcy. W ramach nowego 
projektu, który zakończy się za kilka 
miesięcy, chcieliśmy pokazać, jaki jest stan 
wyjściowy. Dlatego ponownie należało 
zbadać grunt. Nie mogliśmy bazować na 
wynikach sprzed dwóch lat, ponieważ 
proces oczyszczania jest dynamiczny i cały 
czas zachodzą zmiany. Równie ważne jest 

Dokończenie na str. 9

Projekt rodzi projekt

ROZMOWA Z DR. WOJCIECHEM IRMIŃSKIM, NADZORUJĄCYM REKUL-
TYWACJĘ TERENU PO DAWNEJ  NASYCALNI (2013-2016), OBECNIE 
EKSPERTEM W PROJEKCIE GREENER SITES.
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-Jak podsu-
mowałaby Pani 
m i j a j ą c ą 
kadencję?

- Zawsze czuję 
pewien niedosyt, co 
nie  oznacza,  że 
sporo rzeczy nie 
zos t a ło  z rob io -
nych .  N iedosy t 
wynika z tego, że 
nie zawsze udało 
nam się pozyskać 

dofinansowanie na inwestycje. Czasem 
okazywało się, iż Solec jest zbyt bogatą gminą 
na otrzymanie dotacji. Na pewno chciałoby 
się więcej zrobić w zakresie budowy dróg 
i oświetlenia, ale procedury projektowe 
i uzgodnienia trwają długo, co utrudnia 
działanie. To jedno. Drugie, na co chcę 
zwrócić uwagę, to na bardzo dobrą współpra-
cę z radą miejską. We wszystkich istotnych 
zagadnieniach związanych z rozwojem 
gminy był konsensus. Ta zgoda i wzajemne 
zrozumienie pozwalały na spokojną pracę. 
Również taki wewnętrzny spokój w mieście 
wynikający ze współpracy z mieszkańcami – 
spotkania, konsultacje, działalność organiza-
cji pozarządowych - pozwala na realizację 
zadań. Ważne, że w tej kadencji pospłacaliś-
my duże inwestycje i zachowaliśmy płynność 
finansową.

- No właśnie, co się udało zrealizować 
w ciągu tych czterech lat? Na co chciałaby 
Pani zwrócić szczególną uwagę?

- Przede wszystkim kontynuacja projektu 
BiT – City czyli budowa punktu obsługi 
pasażerów. Poza tym, że spełnia on rolę 
komunikacyjną, stał się też miejscem spotkań 
mieszkańców. Odbywają się tam koncerty 
młodzieży, Misterium Męki Pańskiej, 
wspólne czytanie w ramach ogólnopolskich 
akcji i wiele innych. Ten nowoczesny 
dworzec stał się takim punktem rozpoz-
nawczym Solca. Zapewnia też komfort 
podróżującym. Wykonano ulice Lipową, 
Sosnową, Piłsudskiego. Dzięki temu 
młodzież z tamtego rejonu miasta może 
bezpiecznie uczęszczać do szkoły. Dzisiaj 
może korzystać z chodnika i  ścieżki 
rowerowej. W trakcie budowy jest ul. 
Ogrodowa. Muszę wspomnieć o kolejnych 
inwestycjach, jak modernizacja Soleckiego 
Centrum Kultury, pamiętamy też o mieszkań-
cach sołectw i modernizujemy tamtejsze 
świetlice. Pierwsza była w Makowiskach, 
potem w Chrośnie, kończymy „Jagódkę” 
i przymierzamy się do zmodernizowania 
świetlicy w Przyłubiu. Jedną z ważniejszych 
inwestycji zakończonych w mijającej 
kadencji, była rekultywacja terenu po 
Nasycalni. Dzięki temu 16 hektarów bardzo 
zdegradowanego terenu przywróciliśmy 
miastu. Teraz jest to miejsce spacerów. Po 
zakończeniu trwałości projektu chcemy tam 
stworzyć strefę rekreacji i wypoczynku także 
dla młodzieży. W latach 2014 – 2018 

przybyły kolejne lokale mieszkalne, choćby 
poprzez wykorzystywanie poddaszy na cele 
mieszkaniowe. Remont dużych, nieraz 
zaniedbanych mieszkań i tworzenie z nich kilku 
mniej-szych, żeby najbardziej potrzebujący 
mieli gdzie mieszkać. Proszę zauważyć, że 
nową jakość zyskało nasze targowisko.

- A z czym były największe problemy?
- Pracujemy systemowo chcąc rozwijać 

nasze miasto w różnych dziedzinach. Okazuje 
się jednak, o czym już wspominałam, że 
dochody gminy na mieszkańca są dosyć 
wysokie, co powoduje, że kiedy składamy 
wnioski o dofinansowanie, brakuje punktów 
i gmina z częścią zadań musi radzić sobie sama – 
bez wsparcia z dotacji. Wydaje mi się, że cały 
czas mankamentem jest długotrwałość procedur 
administracyjnych związanych z przygotowa-
niem dokumentów. Zarówno my, jak i instytucje 
wydające opinie, czy decyzje, mamy ręce 
związane terminami. Często zdarza się, że 
mieszkańcy nie mają uregulowanych spraw 
spadkowych i w sytuacji, kiedy jakiś projekt 
obejmuje oddziaływaniem takie nieruchomości, 
to też przedłuża procedurę uzyskiwania decyzji. 
Z czym jeszcze mamy problemy? Nie zawsze 
mamy tyle pieniędzy, żeby można realizować 
wszystko. Wiem, że nigdy tak nie będzie, ale 
dodatkowo, na inwestycje możemy przeznaczać 
tylko środki pozyskane ze sprzedaży majątku 
i z Unii Europejskiej. Mimo wszystko jakoś nam 
się udaje. Problemy napotkaliśmy przy 
tworzeniu dokumentacji na drogi na Osiedlu 
Leśnym. Okazało się, że istniejąca kanalizacja 
deszczowa nie poradziłaby sobie z odpro-
wadzaniem wody z nowych utwardzonych dróg, 
więc należało zaprojektować zbiornik 
retencyjny, aby mieszkańcy nie mieli kłopotów 
z zalewanymi posesjami. Przedłużyło to 

powstawanie dokumentacji. Od czerwca 
pracujemy nad oświetleniem ulicy Średniej – 
od Orzechowej do Parku Przemysłowego. 
Znowu natknęliśmy się na trudności. Jest dużo 
kolizji z istniejącą infrastrukturą i znowu 
potrzeba czasu na opracowanie projektu, nad 
czym pracujemy.

- Czy każdy rok z minionych czterech lat 
był taki sam, czy praca w każdym z nich 
przebiegała inaczej?

- Każdy rok na pewno był inny, chociażby 
ze względu na posiadane przez gminę środki 
finansowe. Każdy był też inny pod względem 
zakresu realizowanych inwestycji. Zupełnie 
inaczej było kiedy budowaliśmy nowy 
dworzec, a inaczej, kiedy dany rok był 
poświęcony na przygotowywanie dokumen-
tów. W przestrzeni miasta pozornie niewiele się 
działo, ale trwało opracowywanie dokumen-
tacji, uzyskiwanie pozwoleń i decyzji.

- Solec należy do różnych stowarzyszeń, 
organizacji. Jest członkiem Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych, Metropolii 
Bydgoszcz, Związku Miast Polskich. Co nam 
daje to członkostwo?

- Powiem tak – nic o nas bez nas. Jeżeli 
jesteśmy w jakichś gremiach, możemy na 
szerszym forum lobbować za rozwiązywaniem 
naszych problemów, pilnować swoich spraw, 
czy prowadzić wspólne działania. Jako 
przykład podam planowane wprowadzenie 
metropolitalnej karty seniora 60+, biletu 
metropolitalnego.

- Wygląda na to, że w przyszłości będą 
mniejsze pieniądze na dotacje z Unii 
Europejskiej. Będzie to pewien kłopot dla 
gminy. Jak zamierzamy znaleźć się w tej 
sytuacji?

- Pracujemy nad tym od dłuższego czasu, 
przygotowując się do finansowania inwestycji 
w formule Partnerstwa Publiczno – Prywa-
tnego. Jesteśmy członkiem ogólnopolskiej 
Platformy Partnerstwa Publiczno – Prywatn-
ego, dzięki czemu mamy wsparcie i bezpo-
średni dostęp do wiedzy z tego zakresu. Trzeba 
być gotowym na różne ewentualności. Gmina 
musi się przecież rozwijać.

ROZMOWA  Z  TERESĄ SUBSTYK, BURMISTRZ  SOLCA  KUJAWSKIEGO

Chciałoby się zrobić więcej

Kadencja 2014 - 2018, kierownictwo urzędu miasta. Stoją od prawej: Alina Kowalska 
-  skarbnik gminy, Barbara Białkowska - zastępca burmistrza, Teresa Substyk - 
burmistrz, Magdalena Rudna - Plewa - sekretarz gminy, Krystyna Mikulska - pełno-
mocnik burmistrza.
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- Jakie były 

minione cztery 

l a t a  z  p u n k t u 

w i d z e n i a 

p r z e w o d n i -

c z ą c e g o  r a d y 

i radnego?

-  Z  m o j e g o 

punktu widzenia 

by ły  t o  ba rdzo 

s p o k o j n e  l a t a . 

Jestem już radnym dwanaście lat, trzy kadencje, 

więc mam porównanie. Wydaje mi się, że 

wpływ miało zastosowanie w pracy rady kilku 

nowych rozwiązań, między innymi kontakt 

poprzez pocztę elektroniczną, wzajemne 

rozmowy, co wpływało na łagodzenie sto-

sunków wśród tej piętnastoosobowej grupy 

radnych. Starałem się, żeby każdy miał szybki 

i dosyć szeroki dostęp do informacji, zanim 

spotkaliśmy się na posiedzeniach komisji rady.

- Na jakie pozytywne doświadczenia 

wskazałby Pan z mijającej kadencji?

- Nie wiem, czy Pan się ze mną zgodzi, ale 

rada była w stanie wypracować wspólne 

stanowisko bez tzw. „bicia piany”, czyli 

prowadzenia rozmów nie wnoszących niczego 

w dyskusji. Jeżeli chodzi o sprawy ważne, rada 

potrafiła znaleźć złoty środek i nigdy nie 

rozstrzygałem takich wewnętrznych tarć 

i konfliktów między klubami czy pojedyn-

czymi radnymi.

- Ale życie nie jest usłane różami. 

Z jakimi problemami stykał się Pan na co 

dzień jako przewodniczący rady, członek 

soleckiego samorządu?

- Spojrzałbym dwutorowo. Po pierwsze 

kontakt z mieszkańcami, którzy nie zawsze 

znają kompetencje rady miejskiej i nie zawsze 

chcą zrozumieć prawne ograniczenia naszej 

działalności i to, że w jakiejś konkretnej 

sprawie nie możemy pomóc. Druga rzecz – 

komunikacja, ponieważ radę tworzy piętnaście 

niezależnych osób, zazwyczaj indywidualno-

ści. Więc pogodzenie ich wszystkich interesów 

i zadbanie aby każdy został dobrze zrozumiany 

i dobrze usłyszany przez pozostałych radnych 

to jest największa sztuka, i to czasem przy-

sparzało kłopotów. Ważne byśmy mogli 

rozmawiać jednocześnie w piętnastu i żeby 

każdy z nas czuł się równoprawnym uczestni-

kiem rozmowy.

- Rada każdego roku przyjmuje budżet 

i plan inwestycyjny. Jako obserwator 

uczestniczący w sesjach rady nie zauważ-

yłem istotnych rozbieżności jeśli chodzi 

pomysły na rozwój Solca między radą 

i burmistrzem.

- Jest to właśnie wynik komunikacji między 

tymi dwoma organami samorządu. Im jest 

bardziej płynna, tym jest większa zgoda. Dzięki 

komunikowaniu się z burmistrzem i między 

radnymi, nic nas nie zaskakiwało. Byliśmy od 

początku tworzenia się pewnych myśli, co 

dawało poczucie bezpieczeństwa radzie, że nikt 

jej nie zaskakuje nowymi pomysłami. Radni 

wiedzą co się dzieje na bieżąco. Dzięki temu 

czują się współautorami realizowanych 

projektów.

- Uprzedził Pan już trochę moje kolejne 

pytanie, mówiąc o współpracy między radą 

i burmistrzem. Proszę jednak wskazać, 

w jakich sytuacjach, pomimo różnic zdań, 

udało się współ-pracę utrzymać na odpowie-

dnim poziomie.

- Pamiętam różnice w podejściu do szkoły 

muzycznej, ważna rzecz, ale nie najistotniejsza 

dla gminy. Różniliśmy się czasem jeśli chodzi 

o kolejność budowy, czy remontu dróg i ulic. 

Doskonale rozumiem radnych, którzy zabiegali 

o realizację oczekiwań swoich wyborców 

i widzieli najpierw to, co dzieje się w ich 

najbliższym sąsiedztwie. Nie przypominam 

sobie jednak jakichś większych sporów 

ideologicznych, przewartościowujących 

rzeczy dla miasta ważne. Proszę zwrócić 

uwagę, że Solec zajmuje się bardzo dużymi 

inwestycjami np. rekultywacja Nasycalni, 

modernizacja centrum kultury, czy drugi etap 

BiT – City. To są rzeczy ponadokręgowe, 

służące całemu miastu. Wydaje mi się, że to jest 

siła naszego miasta. Skupiamy się na rzeczach 

tak dużych, że trudno mieć wątpliwości co do 

zasadności podejmowanych działań. Myślę, że 

kolejne kadencje to będą projekty małe, 

adresowane do statystycznego mieszkańca.

-  A jak Pan ocenia perspektywę 

kolejnych budżetów gminy, w sytuacji 

zmniejszających się w kolejnych latach 

środków unijnych.

- Trochę się tego obawiam. Możemy 

mówić o partnerstwie publiczno – prywatnym, 

ale nie jestem pewien, czy jako społeczeństwo 

jesteśmy już na tyle zamożni, aby angażować 

się w takie projekty, chociaż mieliśmy już taki 

przypadek przy budowie ulic. Wydaje mi się, że 

to jest przyszłość, tak jak budżet obywatelski. 

Chodzi o zaangażowanie ludzi w pewne 

projekty. Z jednej strony więc duża obawa, że 

znikną istotne pieniądze, z drugiej otwiera to 

przedpole do działania zarówno z firmami, 

jak i z osobami fizycznymi. Małe projekty to 

też ukłon w stronę mieszkańców jak np. skwer 

dr. Jordana, czy dbanie o podstawowe rzeczy 

związane z estetyką miasta jak w wypadku 

naszego rynku. Parki, zieleń, ławki - na co 

dzień takie rzeczy dostrzegają mieszkańcy, nie 

zawsze zdając sobie sprawę ze skomplikowa-

nych działań urzędniczych, czego mam 

świadomość i to rozumiem.

ROZMOWA Z MARIUSZEM ZAMOROWSKIM, PRZEWODNICZĄCYM 
RADY MIEJSKIEJ

W najważniejszych sprawach
byliśmy zgodni

Kadencja 2014 – 2018, rada miejska (alfabetycznie): Andrzej Bąbka, Dariusz 
Chojnacki, Mateusz Czyżewski, Mariusz Damrat, Kamilla Jaworska, Małgorzata 
Kaczan, Beata Kołota, Maciej Kuligowski, Michał Kuligowski, Jerzy Nowak 
(zastępca przewodniczącego), Teresa Skorek, Zygmunt Sołtyszewski, Tadeusz 
Szczepański, Mariusz Zamorowski (przewodniczący), Alicja Żaguń (zastępca 
przewodniczącego).
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Wydana karma
2014 r. – 1206 kg
2015 r. – 1593 kg
2016 r. – 1860 kg
2017 r. – 2270 kg
2018 r. – 1607 kg (stan na 31 sierpnia 
2018 r.)
Likwidacja dzikich wysypisk śmieci
2014 r. – 9 (101 ton)
2015 r. – 1 (95 ton)
2016 r. – 6 (18 ton)
2017 r. – 6 (68 ton)
2018 r. – 7 (3 tony) (stan na 30 września 
2018 r.)
ZAMÓWIENIA PUBLICZNE
2014 r. – 24 postępowania, wartość 
zawartych umów 10.579.004 zł
2015 r. – 27 postępowań, wartość 
zawartych umów 23.451.276 zł
2016 r. – 8 postępowań, wartość 
zawartych umów 1.727.789 zł
2017 r. – 17 postępowań, wartość 
zawartych umów 8.844.863 zł
2018 r. – 21 postępowań, wartość 
zawartych umów 7.759.751 zł (stan na 
30 września 2018 r.)

Analiza finansów gminy
za lata 2014 - 2018

Analizę przygotowała skarbnik Alina Kowalska.
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to, że teren został oczyszczony w jego 
górnej warstwie do głębokości 4 – 5 
metrów, czyli do warstwy wód podzie-
mnych. Podczas rekultywacji okazało się 
jednak, że zanieczyszczenia są także 
w wodach podziemnych i przesuwają się 
w kierunku Wisły. Nie zagrażają one już 
powierzchni terenu, gdyż opadły na g-
łębokość nawet 20 metrów. Tam natrafiły 
na warstwę nieprzepuszczalnych iłów 
i dalej nie migrują w głąb, lecz z wodami 
w kierunku Wisły. Chcąc pokazać, że teren 
może być wkrótce zagospodarowany, 
musimy określić stopień zagrożenia, 
zarówno w kwestii gruntu jak i wody 
podziemnej. Dzieje się to w ramach 
projektu GreenerSites.

- Czy z tego projektu będzie kolejny 
dotyczący oczyszczenia wód?

- Trudno mi powiedzieć. Na podstawie 
tego, co już Solec zrobił uważam, że 
włączenie się gminy do takiego projektu 
byłoby możliwe i stosunkowo łatwe. 

Jednak składa się na to wiele czynników – 
od decyzji samorządu po możliwości 
unijnego dofinansowania. W ramach 
projektu GreenerSites projektowana jest 
bariera półprzepuszczalna. To taki rodzaj 
filtra ze wstrzykiwanych pod powierzchnię 
gruntu nanocząsteczek węgla, mający 
za zadanie wychwycenie zanieczyszczeń 
płynących w wodzie. Potem będzie 
możliwe rozłożenie ich przez mikroorga-
nizmy na zasadzie podobnej, jak przy 
rekultywacji gruntu. Wyjaśnię, że w ra-
mach projektu sama bariera jeszcze nie 
powstanie. Nasze badania mają najpierw 
odpowiedzieć na pytanie, w którym 
miejscu ta bariera jest konieczna, opty-
malna i jaka musi być jej grubość. Takie 
oczyszczanie trwa długo, bo jest pasywne. 
Ale inne metody, np. wypompowywanie 
i oczyszczanie wody na powierzchni, to 
wysokie koszty energii, konieczność 
serwisowania urządzeń oraz zajęcie jakiejś 
części terenu na długie lata.

- Dziękuję za rozmowę.

Dokończenie ze str. 5

Dokończenie ze str. 2

Centrum miasta
się zmieni

Projekt rodzi projekt

Przebudowa i termomodernizacja 
budynku na potrzeby szkoły muzycznej 
przy ul. 23 Stycznia 13

W sierpniu br. została zakończona 
termomodernizacja oraz przebudowa 
budynku szkoły. W ramach zadania zostały 
wykonane: 

1) roboty termomodernizacyjne, w tym: 
ocieplenie dachów, wymiana stolarki okiennej 
i drzwiowej, wymiana instalacji oświetlenia 
na energooszczędne, budowa instalacji 
fotowoltaicznej, wymiana grzejników c.o.;

2) prace demontażowe w budynku oraz 
wykonanie nowych instalacji elektrycznych 
(w tym sygnalizacji i wykrywania pożaru), 
teletechnicznych, sanitarnych (w tym 
hydrantowej), wykonanie instalacji wentylacji 
mechanicznej oraz budowa nowego przyłącza 
wodociągowego; 

3) przebudowa obiektu z dostosowaniem 
podziału pomieszczeń pod potrzeby szkoły 
muzycznej i montażem dźwigu wewnę-
trznego;

4) prace wykończeniowe, w tym: prace 
tynkarskie, montaż sufitów podwieszanych, 
naprawa podłóg i ułożenie wykładzin 
podłogowych, wykonanie okładzin ściennych, 
prace malarskie, remont schodów wewnę-
trznych itp.

Wartość robót wyniosła – ok.3,1 mln zł. 
brutto.

Dofinansowanie: 476 524,16 zł
Pro jek t  pn .  „Termomodern izac ja 

budynków użyteczności publicznej w Gminie 
Solec Kujawski: budynek przy ul. 23 Stycznia 
13”, współfinansowany ze środków Unii 
Europejskiej w ramach Europejskiego 
Funduszu Rozwoju Regionalnego, Regio-
nalny Program Operacyjny Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-2020, 
Działanie 3.5 Efektywność energetyczna 
i gospodarka niskoemisyjna w ramach ZIT, 
Poddziałanie 3.5.1. Efektywność energety-
czna w sektorze publicznym i mieszkaniowym 
w ramach ZIT.

Termomodernizacja budynku przy ul. 
Kościuszki 12 – segment A i B

W 2017 r. został wykonany: 
1) montaż stolarki okiennej i drzwiowej 

w segmencie B i częściowo w segmencie A 
budynku, w tym: montaż 39 szt. okien 
drewnianych i zamontowanie drzwi zewnę-
trznych za kwotę ok. 104,2 tys. zł brutto;

2) roboty budowlane i instalacyjne 
w segmencie B, w tym m.in.: ocieplenie 
stropodachu, przebudowa instalacji c.o., 
wodociągowej i oświetleniowej za kwotę ok. 
141,4 tys. zł brutto.

W 2018 r. zostały wykonane:
1) montaż pozostałej stolarki okiennej 

i drzwiowej w segmencie A budynku, w tym: 
41 szt. okien drewnianych i 3 szt. drzwi 
za kwotę ok. 119,1 tys. zł brutto;

2) roboty termomodernizacyjne w se-
gmencie A budynku, w tym: ocieplenie dachu 
i stropu nad poddaszem użytkowym, wymiana 
kotłów grzewczych zasilanych gazem 
ziemnym, przebudowa instalacji c.o. wraz 

Nasze
inwestycje
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z wymianą grzejników, budowa instalacji 
cyrkulacji wody oraz wymiana opraw 
oświetleniowych na energooszczędne typu 
LED za kwotę ok. 410,5 tys. zł brutto.

Planowane dofinansowanie: 793 853,77 
zł.

Projekt  pn.  „Termomodernizacja 
budynków użyteczności  publ icznej 
w Gminie Solec Kujawski: budynek przy ul. 
Kościuszki 12, segment A, B i C”, współfi-
nansowany ze środków Unii Europejskiej 
w ramach Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego,  Regionalny Program 
Operacyjny Województwa Kujawsko-
Pomorskiego na lata 2014-2020, Działanie 
3 . 5  E f e k t y w n o ś ć  e n e r g e t y c z n a 
i gospodarka niskoemisyjna w ramach ZIT, 
Poddziałanie 3.5.1. Efektywność energety-
czna w sektorze publicznym i mieszka-
niowym w ramach ZIT.

Ulica Ogrodowa
W 2017 r. zostały podpisane umowy:
1) na budowę sieci kanalizacji deszczo-

wej grawitacyjnej i tłocznej wraz z prze-
pompownią ścieków deszczowych oraz na 
przebudowę sieci wodociągowej, na kwotę 
ok. 1,8 mln zł brutto. Zakres robót obejmuje 
m.in.: budowę ok. 0,3 km sieci wodocią-
gowej, budowę ok. 1 km kanalizacji 
deszczowej grawitacyjnej, budowę ok. 0,5 
km kanalizacji deszczowej tłocznej oraz 
budowę przepompowni ścieków. Planowany 
termin zakończenia zadania – 31.10.2018 r.; 

2) na budowę nawierzchni ulicy 
Ogrodowej oraz drogi gminnej łączącej ul. 
Ogrodową z ul. Bydgoską, na kwotę ok. 2,4 
mln zł brutto. Zakres robót obejmuje m.in.: 
budowę dróg o długości 1,2 km, przebudowę 
skrzyżowania ulicy Ogrodowej i drogi 
gminnej z ulicą Bydgoską,  budowę 
i przebudowę oświetlenia drogowego. 
Planowany termin zakończenia inwestycji – 
30.11.2018 r.

Punkt Obsługi Podróżnych
W ramach zadania wybudowano 

budynek o kubaturze 2.090,50 m3 i po-
wierzchni użytkowej 255,83 m2, zagospoda-
rowano tereny przyległe, przebudowano 
infrastrukturę kolejową oraz wykonano 
1.720 m2 nawierzchni parkingu przy ul. 
Garbary. Wartość robót wyniosła ok. 20 mln 
zł brutto. 

Dofinansowanie: 28 915 305,32 zł 
(razem z wiaduktem).

Projekt pn. „Budowa wiaduktów 
i przystanków kolejowych w bydgosko - 
toruńskim obszarze metropolitalnym BiT - 
City – Solec Kujawski”, współfinansowany 
ze środków Unii Europejskiej w ramach 
Funduszu Spójności, Program Operacyjny 
Infrastruktura i Środowisko, Działanie VII.3 
Transport miejski w obszarach metropolital-
nych. 

Droga dojazdowa na Osiedlu Toruń-
skim w rejonie budynku 54A

W sierpniu br. została zakończona 
budowa: nawierzchni drogi dojazdowej o dł. 
153,05 m, parkingów (37 miejsc + 1 miejsce 

dla osób niepełnosprawnych), chodników, 
dojazdu do śmietnika wraz z budową 
śmietnika oraz budowa odwodnienia 
i oświetlenia ulicy za kwotę ok. 530 tys. zł. 

Dofinansowanie: współudział finansowy 
SM TRANSPORTOWIEC w wysokości ok. 
50 tys. zł. Ponadto Spółdzielnia zadeklarowała 
udział finansowy w kosztach budowy 
parkingów . 

Oświetlenie części ulicy Granicznej 
i Piłsudskiego

Na przełomie lat 2017/2018 zostało 
wykonane zadanie obejmujące budowę 
oświetlenia na odcinku ul. Granicznej i marsz. 
Józefa Piłsudskiego, w tym: budowa linii 
kablowej dł. 370 mb oraz ustawienie 17 szt. 
słupów oświetleniowych.

Roboty zostały wykonane za kwotę ok. 
106,3 tys. zł brutto.

Przebudowa i termomodernizacja 
świetlicy JAGÓDKA

W lutym br. zostały rozpoczęte roboty 
obejmujące: 

1) termomodernizację budynku, w tym: 
docieplenie dachu wraz z wymianą pokrycia 
dachowego, ocieplenie ścian zewnętrznych, 
wymianę nieszczelnej stolarki okiennej 
i drzwiowej, wymianę istniejącego oświetle-
nia na energooszczędne, wymianę instalacji 
oświetleniowej, budowę instalacji fotowolta-
icznej, przebudowę instalacji odgromowej 
i izolację instalacji c.o. 

2) przebudowę budynku, w tym: budowę 
przyłączy wody, kanalizacji sanitarnej 
i  te letechnicznej ,  wykonanie nowych 
podziałów pomieszczeń, wykonanie wewnę-
trznych instalacji elektrycznych, teletechni-
cznych i sygnalizacji włamania, sanitarnych 
i wodociągowych, wykonanie instalacji 
wentylacji, ułożenie nowych wykładzin 
podłogowych, montaż stolarki drzwiowej, 
wykonanie zewnętrznych zadaszeń nad 
wejściem i nad tarasem, wykonanie oświe-
tlenia zewnętrznego. 

Planowany koszt inwestycji wynosi ok. 
827 tys. zł brutto. 

Planowane dofinansowanie: 376 191,65 
zł.

P ro jek t  pn .  „Termomodern izac ja 
budynków użyteczności publicznej w Gminie 
Solec Kujawski: świetlica „Jagódka” oraz 
budynek B Urzędu Miasta i Gminy, współ-
finansowany ze środków Unii Europejskiej 
w ramach Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego, Regionalny Program Opera-
cyjny Województwa Kujawsko-Pomorskiego 
na lata 2014-2020, Działanie 3.5 Efektywność 
energetyczna i gospodarka niskoemisyjna 
w ramach ZIT, Poddziałanie 3.5.1. Efekty-
wność energetyczna w sektorze publicznym 
i mieszkaniowym w ramach ZIT.

Parking przy ul. Garbary (targowisko)
W maju br. została zakończona budowa 

parkingu na 116 miejsc postojowych + 2 dla  
osób niepełnosprawnych, budowa chodnika 
od strony zachodniej parkingu wraz z usta-
wieniem stojaków dla rowerów (36 stano-
wisk), budowa odwodnienia parkingu, 
budowa oświetlenia oraz ogrodzenia od strony 
północnej. 

Roboty zostały wykonane za kwotę ok. 
510,5 tys. zł brutto. 

Ulica Cicha
W 2016 r. została wykonana nawierzchnia 

pieszojezdni o pow. 960 m2 (dł. 143 mb) wraz 

z odwodnieniem, nawierzchnia wjazdów 
o pow. 402 m2 oraz nawierzchnia chodników 
o pow. 125 m2.

Roboty zostały wykonane za kwotę ok. 
308,6 tys. zł brutto. 

Dofinansowanie: współudział finansowy 
firmy SOLBET Sp. z o.o. z Solca Kujawskiego 
w wysokości 40% całkowitego kosztu zadania. 

Ulica Kościelna
W maju br. została zakończona budowa 

nawierzchni ulicy Kościelnej na odcinku od ul. 
Zbożowej do ul. Pogodnej (I etap). Wykonanie 
II etapu nawierzchni ulicy, na odcinku od ul. 
Pogodnej do ul. Wiejskiej, planowane jest do 
30.11.2018 r.

Koszt ok.1,3 mln zł brutto.
Efektem końcowym inwestycji będzie: 

przebudowa drogi gminnej o dł. ok. 280 m 
wraz z obustronnymi chodnikami, parking na 
24 + 2 NP miejsc postojowych, zjazdy 
indywidualne, skrzyżowanie z ul. Pogodną 
oraz włączenie w ul. Zbożową, przedłużenie 
ul. Pogodnej o dł. ok. 51 m, wykonanie 
odwodnienia o dł. ok. 345 m.

Sieć szerokopasmowa
W 2015 roku zakończono realizację 

projektu pn.: Budowa sieci szerokopasmowej 
na terenie Solca Kujawskiego. W ramach 
projektu wybudowano:

1) ok. 15 km sieci światłowodowej 
łączącej 23 jednostki gminne, w tym m.in.: 
budynki Urzędu przy ul. 23 Stycznia i To-
ruńskiej, obiekty szkolne, przedszkole 
Promyczek, jednostki prowadzące działalność 
z zakresu pomocy społecznej,   Muzeum 
Solca, Soleckie Centrum Kultury, Ośrodek 
Sportu i Rekreacji, przychodnię zdrowia 
SOLMED itd.;

2) wybudowano nową sieć  teletechniczną 
(LAN) w budynkach Urzędu Miasta i Gminy 
oraz zakupiono sprzęt komputerowy z opro-
gramowaniem, 

3) wybudowano dwie serwerownie: 
główną w budynku Centrum Aktywności 
i  Edukacji  oraz zapasową w budynku 
szkolnym przy ul. Tartacznej

4) w wybranych lokalizacjach zamontowa-
no punkty dostępowe zewnętrzne dla 
umożliwienia późniejszej budowy monito-
ringu miejskiego oraz punkty dostępowe 
wewnętrzne,  pozwalające na korzystanie 
z Internetu bezprzewodowego.

Wartość robót wyniosła ok. 5 mln zł brutto.
Dofinansowanie: 4 904 105,53 zł.
Projekt pn. „Budowa sieci szerokopasmo-

wej na terenie miasta Solec Kujawski” 
współfinansowany ze środków Unii Euro-
pejskiej w ramach Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego, Regionalny Program 
Operacyjny Województwa Kujawsko-
Pomorskiego na lata 2014-2020,Działanie 4.1 
Rozwój infrastruktury.

W latach 2014-2018 realizowanych było 
13 projektów finansowanych z funduszy 
zewnętrznych, za łączną wartość 88 869 
005,86 zł, w tym uzyskane dofinansowanie 
49 868 415,18 zł. Na etapie oceny merytory-
cznej bądź w oczekiwaniu na zawarcie 
umów o dofinansowanie pozostaje 5 
projektów na łączną wartość 2 451 816,71 zł, 
z  p l a n o w a n y m  d o f i n a n s o w a n i e m                 
1 601 094,79 zł.

Opracowała Barbara Przybylska
kierownik Biuro Zamówień Publicznych 
i Pozyskiwania Funduszy Zewnętrznych 
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